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گفت وگو بـا برگزیـدگان نوزدهمین @@
ابن سینا جشـنواره 

روابط عمومی دانشـگاه در پایان نوزدهمین جشـنواره ابن سـینا 

بـا برگزیـدگان بخش هـای مختلـف گفت وگـو کـرده کـه از این 

شـماره بـه بعد ایـن مصاحبه هـا به تدریج منتشـر خواهد شـد.

ب ا رعایت اخ لاق در پژوه ش، می ت وان بمتریب 
افتخارات را کس ب کرد

روابط عمومی دانشگاه با دکتر زاهد حسین خان، برگزیده بخش 

کتاب تألیفی در نوزدهمین جشنواره ابن سینا گفت وگو کرد.

آقای دکتر در ابتدا خودتان را معرفی کنید.
دکتر زاهد حسین خان، استاد گروه بیهوشی و مراقبت های ویژه 

و فلوشیپ ICU هستم. متأهل و دارای دو فرزند هستم 29 سال 

تهران  پزشکی  علوم  دانشگاه  امام خمینی  بیمارستان  در  است 

خدمت می کنم و از سال 1382 به درجه استادی رسیده ام.

آقـای دکتـر در مـورد کتـاب خـود کـه در جشـنواره ابن سـینا 
برگزیده شـده توضیـح مختصـری دهیـد.

 Challenging topics in' کتـاب جدیـد این جانـب بـا عنـوان

neuroanesthesia and neurocritical care' در سـال 2017 

توسط شرکت بین المللی Springer آلمان منتشر و در جشنواره 

ابن سـینا حائـز رتبه برتر شـده اسـت. ایـن کتـاب منحصربه فرد 

در دنیـا نمونـه ای نـدارد و حاصل سـه سـال تاش شـبانه روزی 

مـن اسـت. در زمـان نـگارش ایـن کتاب بـه یک بیمـاری مبتا 

شـدم و عمـل جراحی سـنگینی بـر روی من انجام شـد، ولی با 

کمـک خـدا و با همراهـی و بردباری همسـر فـداکار و فرزندانم 

توانسـتم نگارش این کتاب را به اتمام برسـانم. نقش همسرم در 

ایجاد محیطی مناسـب برای نیل به این مهم، قابل تقدیر اسـت.

برای نوشتن یک کتاب مطرح در سطح بین المللی، باید شناخت 

کاملی از نویسـنده وجود داشـته باشـد و شـرکت منتشـرکننده 

نیـز نیـاز بـه اشـراف کامل بـه کارهای قبلـی نویسـنده و کتاب 

موردنظر دارد. خوشـبختانه انتشـارات Springer در سال 2014 

کتـاب قبلی بنده را تحت عنوان 'Airway Management' اداره 

راه هوایی منتشـر کرده بود.

پـدرم همـواره بـه مـن تأکیـد می کـرد که بایـد عاوه بـر چاپ 

مقـالات، به نـگارش کتاب نیز بپـردازم و کام پدرم در تشـویق 

من به نوشـتن کتاب نقش بسـزایی داشـت... از طرفی در ایران 

بـه دلیـل عـدم رعایـت قوانیـن رانندگـی و سـایر علـل، تعـداد 

بسـیاری از مراجعین مراکز درمانی را افرادی تشـکیل می دهند 

کـه براثـر تصـادف و حوادثـی از این قبیـل مراجعـه می کنند و 

تعـداد ضربه هـای مغـزی و نخاعـی در کشـور مـا در دنیـا مقام 

نخسـت را دارد. بعضـی از آن هـا براثـر ضایعـه مغزی یـا نخاعی 

فـوت می کنند و بعضـی دیگر نیاز به جراحی هـای متعدد دارند. 

مـن در ایـن زمینـه فعالیت هـای تحقیقاتـی بسـیاری داشـتم، 

 Head injuries, لـذا بـرای اولیـن بـار در سـال 1370 کتـاب

pathophysiology and management' را بـه زبـان انگلیسـی 

توسـط انتشـارات جهاد دانشگاهی دانشـگاه علوم پزشکی تهران 

در ایـران بـه چـاپ رسـاندم و در سـال 1394 نیـز بـا همکاری 

دکتر شـهرام صمدی، دانشـیار بیهوشـی دانشـگاه علوم پزشکی 

 The First Textbook Of Neuroanesthesia تهـران، کتـاب

and Neurocritical Care' را به رشـته تحریر درآوردم که جزو 

منابع آزمون فلوشـیپ نوروآنسـتزیا اسـت.

بـه نظر شـما جشـنواره ابن سـینا چـه در تأثیـری در محققان و 
نویسـندگان برتر دانشـگاه دارد؟

ابن سینا نابغه ای بوده که به علوم بسیاری اشراف داشته و کتاب 

کتاب مرجع  به عنوان  اروپا  دانشگاه های  در  قانون در طب وی 

شناخته شده است. جشنواره ابن سینا انگیزه ای قوی برای محققین 
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و پژوهشگران دانشگاه ایجاد می کند. دانشگاه علوم پزشکی تهران 

در سطح کشور و منطقه دانشگاه مطرحی است و جوایز آن نیز 

می تواند صد در صد برای اساتید و دانشجویان آن کمک کننده 

به عنوان  ابن سینا  در جشنواره  پیش هم  باشد. من چند سال 

آموزشگر برتر انتخاب شدم. خداوند به یک فرد همه نعمت ها را 

باهم نمی دهد، به بعضی ها ثروت، به بعضی ها اولاد و ... می دهد. 

به ما هم موهبتی به نام علم داده که به بشریت خدمت کنیم.

چه صحبتی برای همکاران یا دانشجویانتان دارید؟
من با سفر به کشورهای مختلف و آشنایی با محققین و پژوهشگران 

بسیار، به این نتیجه رسیده ام که هیچ پژوهشگری در هیچ جای 

دنیا با کپی کردن مقالات موفق نشده است و این را به تمامی 

دانشجویان و رزیدنت ها هم تأکید می کنم که فقط از آموخته های 

خود استفاده کنند و به ایشان اطمینان می دهم که با رعایت اخاق 

در پژوهش، بهترین افتخارات را کسب خواهند کرد.

دس تیابی به موفقی ت، حاصل تلاش، پش تکار و 
کار گروهی اس ت

ابن سینا،  نوزدهمین جشنواره  برگزیده  دیناروند  رسول  دکتر 

مهم ترین عامل موفقیت را تاش، پشتکار و کار تیمی دانست و 

تأکید کرد موفقیت افراد بدون این عوامل، تصادفی و زودگذر است.

خودتـان را معرفـی کنیـد و بفرمایید در چه حیطـه ای برگزیده 
شدید؟

دکتر رسول دیناروند استاد فارماسیوتیکسس دانشکده داروسازی 

هسـتم و به عنوان پژوهشـگر برتر دانشـگاه در جشنواره ابن سینا 

سال 96 معرفی  شده ام.

بفرماییـد چـه تعـداد مقالـه داریـد و تحقیقاتتان بیشـتر در چه 
زمینه ای اسـت؟

نزدیـک بـه 300 مقالـه در مجـات معتبـر بین المللـی منتشـر 

کرده ام. همچنین دارای اچ ایندکس 44 هستم. عمده فعالیت های 

پژوهشـی ام در حوزه فرمولاسیون و تهیه سامانه های دارورسانی 

نوین متمرکز بوده اسـت. در 15 سـال اخیر هم با تأسیس مرکز 

تحقیقـات نانوفنـاوری دانشـگاه بـه همـراه تعـدادی از همکاران 

نانوداروهـای هدفمنـد و هوشـمند بخصـوص  درزمینـهٔ تهیـه 

درزمینـهٔ درمـان سـرطان تحقیـق کرده ایـم و در ایـن سـال ها 

حـدود 80 درصـد مقـالات علمی مـا در این حوزه منتشرشـده 

اسـت. البته فعالیت پژوهشـی مان صرفاً چاپ مقاله نبوده اسـت. 

سـه شرکت دانش بنیان توسط دانشـجویان و محققان این مرکز 

تأسیس شـده و حتی برخی از داروهای تولیدی این شـرکت های 

دانش بنیـان هم اکنـون وارد بـازار شـده اسـت و مهم تـر از آن، 

توانسـته اند در مـدت کوتـاه فعالیـت خـود صادرات هم داشـته 

باشـند. درواقـع فعالیت هـای مـا در ایـن مرکـز در جهت پاسـخ 

به نیازهای کشـور متمرکزشـده و نتیجه داده اسـت.

شـما در کنـار پژوهـش فعالیت هـای اجرایی هم داشـتید کمی 
در ایـن مورد توضیـح دهید؟

عـاوه بر فعالیت علمی و تحقیقاتی در طول این 25-26 سـالی 

کـه هیئت علمی دانشـکده داروسـازی هسـتم؛ کارهـای اجرایی 

هم در سطح دانشگاه و وزارت بهداشت داشته ام. در دوره وزارت 

دکتـر لنکرانـی )88-84( و دکتـر هاشـمی )96-92(، معاونـت 

غـذا و داروی را بـه عهـده داشـته ام و در چند دوره مشـاور وزیر 

بـوده ام. همچنیـن در صنعـت داروسـازی فعالیت داشـته ام. یک 

دوره 4 سـاله هم رئیس دانشـکده داروسـازی تهـران بوده ام. در 

حـال حاضر مسـئولیت اجرایـی خاصی ندارم و خوشـبختانه در 

دانشـکده داروسـازی تمام وقت مشـغول هستم.

عوامـل موفقیـت خـود را در چـه می دانیـد و چـه توصیـه ای به 
پژوهشـگران جـوان دارید؟
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تــاش اســت کــه بــه نتیجــه می رســد. ممکــن اســت افــرادی 

ــی  ــد ول ــت آوردن ــه دس ــی ب ــی موفقیت های ــورت تصادف به ص

ــه  واقعیــت ایــن اســت کــه بایــد تــاش کــرد. آنچــه شــاید ب

زندگــی شــخصی و خانوادگی خودم هم آســیب زده باشــد اینکه 

همیشــه به انــدازه دو نفــر کارکــرده ام چراکــه در کنــار فعالیــت 

آکادمیــک اغلــب مســئولیت اجرایــی هــم داشــته ام. مــن فکــر 

می کنــم در طــول ایــن 25 ســال به انــدازه 40-50 ســال و یــا 

بــه عبارتــی روزی 14-15 ســاعت کارکــرده ام. البتــه در طــول 

ایــن ســال ها همــکاران خیلــی خوبــی هــم داشــته ام. بخصــوص 

دانشــجویان خیلــی خوبــی داشــته ام. همچنیــن لازم اســت از 

ــتاد دانشــکده  ــم اس ــه ایشــان ه ــم ک ــای همســرم ه کمک ه

و همــکارم هســتند تشــکر کنــم. درواقــع هیــچ گاه یــک نفــر 

به تنهایــی نمی توانــد بــه موفقیــت دســت پیــدا کنــد. موفقیــت 

محصــول تــاش، پشــتکار و کار تیمــی منســجم اســت.

به عنـوان سـؤال پایانـی جشـنواره ابن سـینا را چطـور ارزیابـی 
می کنیـد؟

ــاد  ــگام و نم ــوان پیش ــران به عن ــکی ته ــوم پزش ــگاه عل دانش

آمــوزش علــوم پزشــکی کشــور در عرصــه ملــی و حتــی جهانی 

ــراد  ــتاوردها و اف ــد دس ــذا بای ــت ل ــر اس ــده و معتب شناخته ش

ــر  شــاخص آن معرفــی شــوند. در دانشــگاه ســالیانه افــراد برت

حوزه هــای مختلــف آموزشــی و پژوهشــی معرفــی می شــوند و 

باگذشــت زمــان ایــن کار حرفه ای تــر و جدی تــر شــده اســت. 

مــن فکــر می کنــم برگــزاری جشــنواره کار ارزشــمندی اســت 

و حتمــاً بایــد تــداوم پیــدا کنــد چراکــه معرفــی افــراد برتــر و 

نمونــه، تشــویقی اســت بــرای ســایرین که بیشــتر تــاش کنند. 

ــت  ــه هس ــر ازآنچ ــد فرات ــران بای ــکی ته ــوم پزش ــگاه عل دانش

بدرخشــد. مــا فقــط مأموریت ملــی نداریــم بلکه باید در ســطح 

جهانــی بــه رقابــت بپردازیــم و در مرزهای دانــش حرکت کنیم. 

در مســیر علمــی گام برداریــم کــه منجــر بــه تولیــد ثــروت و 

ایجــاد اشــتغال شــود. خوشــحالم از اینکــه بخشــی از کارهایــی 

کــه انجــام داده ایــم در مســیر اشــتغال و رفــع نیازهــای ملــی 

ــال  ــت. به هرح ــوده اس ــی ب ــطح بین الملل ــش در س و درخش

ــرد افتخــاری  ــه صــورت می گی ــی ک ــر و کارهای ــالات معتب مق

اســت بــرای ایــن کشــور و خوشــحالم کــه در دانشــگاه علــوم 

ــم. ــام می ده ــی انج ــم را به خوب ــران وظایف پزشــکی ته

علاقه ه ای درون ی و پش تکار ف ردی در انج ام 
پژوه ش بس یار مم م اس ت

روابط عمومی دانشگاه در ادامه گفت وگو با برگزیدگان نوزدهمین 

جشنواره ابن سینا با دکتر اکرم پور شمس آبادی مصاحبه کرد.

جشنواره ابن سینا هرساله به منظور پاسداشت اساتید، محققین و 

پژوهشگران در حوزه آموزش و پژوهش، در نیمه بهمن ماه و به 

نشانه سالروز تأسیس دانشکده پزشکي )15 بهمن سال 1313( 

در تالار ابن سیناي دانشکده پزشکي برگزار مي شود. با دکتر اکرم 

ابن سینا  نوزدهمین جشنواره  برتر  پژوهشگر  پور شمس آبادی 

گفت وگو کرده ایم که در ادامه مي خوانید.

بفرمایید در چه حیطه ای حائز  معرفی خود  خانم دکتر ضمن 
رتبه شده اید؟

از برگزارکنندگان این جشنواره و دانشگاه علوم پزشکي تهران که افتخار 

عضویت در آن را دارم تشکر می کنم. دکتر اکرم پورشمس آبادی هستم 

که در نوزدهمین جشنواره ابن سینا در حیطه ی پژوهشگر برتر بالینی 

برگزیده شده ام. از دوران دانشجویي به تحقیق عاقه داشتم البته امکانات 

الآن خیلي بهتر است. وقتي در سال آخر تخصص بودم در مورد ترک 

سیگار با سازمان بهداشت جهاني همکاري کردم.

خانم دکتر در مورد تعداد مقالات و اچ ایندکس آن ها توضیح دهید؟
اچ ایندکس اسکوپوس مقالات من 28 و گوگل اسکولار 33 است. 

در حدود 148 مقاله دارم.
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آیا فعالیت اجرایی هم داشته اید؟
وهم  و کبد  گوارش  تحقیقات  مرکز  پژوهشی  معاون  پنج سال 

زمان معاون پژوهشی گروه داخلی بودم.

خانم دکتر نقش جشنواره ابن سینا را در شناسایی پژوهشگران 
برتر چگونه ارزیابی می کنید؟

فکر می کنم هر موسسه یا دانشگاهی در کنار فعالیت های کشوری 

فعالیت های  باید  نیز  دانشگاه خود  برای  رازی،  مثل جشنواره 

این چنینی داشته باشند که گام ارزشمندی است. این جشنواره 

کمک می کند که دوستان و همکارانمان را در گروه های دیگر 

برای داشتن کارهای مرتبط و فراگیر شناسایی کنیم.

و سخن پایانی؟
در پایان ا گر از من بپرسند که چگونه می شود یک پژوهشگر شد؟ 

خواهم گفت، عاقه های درونی و پشتکار فردی در انجام این کار 

بسیار مهم است. دانشگاه ها باید پژوهشگران خود را شناسایی 

کنند و امکانات خوبی در اختیار آن ها بگذارند.

محقق ی در تحقیق ات خبرم می 3 ود که 3کس ت 
را تجربه کردم با3 د

دکتر محمد مهدوی برگزیده نوزدهمین جشنواره ابن سینا از ساخت 

داروهای جدید برای درمان دیابت، آلزایمر و سرطان خبر داد.

لطفاً خودتان را معرفی کنید و بفرمایید در چه حیطه ای برگزیده 
شدید؟

دکتر محمد مهدوی فارغ التحصیل رشته شیمی دارویی دانشکده 

داروسازی و عضو هیئت علمی پژوهشگاه غدد و متابولیسم هستم 

و در جشنواره ابن سینا به عنوان پژوهشگر جوان برگزیده شدم.

مقاله  تاکنون چند  و  بیشتر در چه زمینه ای است  تحقیقاتتان 
منتشر کرده اید؟

تاکنون 145 مقاله منتشر کرده ام و اچ ایندکسم 21 است. هدف اصلی 

تحقیقاتم طراحی داروهای جدید برای درمان بیماری هایی است که 

امروزه جوامع بیشتری با آن سروکار دارند. بیماری هایی مانند دیابت، 

سرطان و آلزایمر که سالانه کشورها را متحمل هزینه های درمانی 

سنگین می کند و اغلب داروهای کاماً مؤثر برای درمان آن ها وجود 

ندارد. همچنین در حال تأسیس یک شرکت دانش بنیان هستیم تا 

داروهایی که از خارج وارد می شوند را در کشور تولید کنیم.

چـه توصیـه ای بـه دانشـجویانی کـه می خواهنـد به تازگـی وارد 
عرصـه پژوهـش شـوند دارید؟

توصیه ای من به دانشجویاني که وارد کار تحقیقاتي می شوند این است 

که در براي رسیدن به هدف و نتیجه عجله نکنند. کار تحقیقاتي که 

حداقل 5 بار در آن شکست نباشد هیچ ارزشي ندارد چون وقتي انسان 

در کار تحقیقاتي خبره می شود که شکست بخورد و بتواند با کمك 

جستجو در اینترنت و ژورنال ها آن مشکل را حل کند، من معتقدم 

بزرگ ترین علت بی کاری در جامعه ما باسواد نبودن نسبت زیادي از 

فارغ تحصیان دانشگاهي است. پس به دانشجویان توصیه می کنم 

در این دوران دانشجویي وقت خود را بیهوده در فضاي مجازي و یا 

گردش و تفریح تلف نکنند چون این دوران مهم ترین دوران زندگي 

انسان براي یادگیری است و بعدازاین دوران دیگر زماني نیست که 

انسان بخواهد مطالب جدیدي را یاد بگیرد.

به عنوان سؤال پایانی جشنواره ابن سینا را چطور ارزیابی می کنید؟
اولین باری است که در جشنواره برگزیده شدم چون به تازگی هیئت علمی 

شدم این جشنواره ارزشمندی است چراکه محققان جوان را مورد 

تشویق قرار می دهد. من فکر می کنم جشنواره هایی مانند ابن سینا 

به دلیل حس رقابت خوبی که در محققان ایجاد می کند می تواند به 

پیشرفت و تعالی کشور عزیزمان کمک کند.


